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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - مســعود 
پزشــکیان رئیس جمهوری ماه قبل در 
یک دیدار عمومی با اشــاره به خواسته 
عمــوم صادرکننــدگان، صنعتگران و 
کارآفرینان کشــور برای پیوستن ایران 
بــه )اف.ای.تی.اف( گفت: پرونده این 
الحــاق را دوباره به مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام ارسال خواهیم کرد.
عبدالناصــر همتی وزیــر امور 
اقتصادی و دارایی هم اعلام کرد: با توجه 
به تلاش های مکرر دشمنان کشور در 
ایجاد محدودیــت مالی برای ایران که 
یکی از اضلاع اثرگذار در تحریم ایران 
است، اخیراً گزارشی از وضعیت فعلی 
و اقدامات ضروری برای عادی سازی 
پرونده ایران در اف.ای.تی.اف به رئیس 
جمهوری ارائه کردم. براساس دستور 
رئیس جمهوری مقرر شــده اســت 
اقدامات لازم برای رفع محدودیت ها و 
تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی 
در چارچوب منافع ملی کشور پیگیری 
شده و همزمان نسبت به رفع دغدغه ها 
و نگرانی  های داخلی در این خصوص 
از طریق همکاری نهادهای اقتصادی با 

شورای عالی امنیت ملی اقدام شود.
 وزیراقتصاد خاطرنشان کرد: این 
اقدامات با آنچه که در رسانه ها گفته می 

شود، متفاوت است.   سخنگوی دولت 
هم در حاشــیه جلسه هفته پیش کابینه 
وزیران به خبرنگار اطلاعات گفت: این 
موضوع با هماهنگی مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام و با رعایت منافع ملی 
در حال پیگیری است.فاطمه مهاجرانی 
ادامه داد: اف. ای. تی. اف شامل ۴ معاهده 
است که ۲ معاهده را قبلًا ایران پذیرفته 
اســت و اکنون با آن همکاری می کند 
ولــی دو معاهده همچنان باقی مانده تا 
از لیســت ســیاه گروه ویژه اقدام مالی 
خارج شویم و اعضای این گروه امکان 
ارتباط مالی با ایران داشــته باشــند.   به 
گفته وی، این دومعاهده شامل معاهده 
پالرمو و معاهده سی. اف. تی می شود که 
باید مجدداً در چارچوب مصالح نظام 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
بررسی شوند.  از سوی دیگر همچنین 
حجت  الاســلام مجید انصاری معاون 
حقوقی رئیس جمهوری به خبرنگار ما 
گفت: مساله پیوستن به اف.ای.تی.اف 
اکنــون اهمیت ویژه ای پیدا کرده و می 
تواند موجب خنثی کردن تحریم های 
بین المللی علیه کشــورمان شود.  وی 
ادامــه داد: مطمئناً در بررســی مجدد 
این پرونــد باید موازین و مصالح نظام 
مقدس جمهوری اســلامی ایران مورد 
نظر قرار گیرد که این مســاله به عهده 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است.  

معــاون رئیس جمهــوری ادامه داد: ما 
آماده همکاری کامل با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هستیم تا بستر لازم برای 

بررسی مجدد این پرونده فراهم شود.
 وی گفت: ۲ کنوانســیون مهم از 
مجموعه شــروط و توصیه های لازم 

بــرای عضویــت در اف.ای.تــی.اف 
همچنان باقی مانده که یکی کنوانسیون 
مقابله با تأمین مالی جرایم سازمان یافته و 

دیگری معاهده پالرمو است و هر دو این 
مباحث در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام مســکوت مانده و از دســتور کار 

خارج شــده انــد.  انصاری 
افزود: اگــر بتوانیم در خود 
دولت به جمــع بندی لازم 
برسیم، می توان امیدوار بود 
که بزودی پرونده عضویت 
در اف.ای.تی.اف دوباره در 
مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به جریان بیفتد. رئیس 
جمهوری تصمیــم دارد که 
تمامی نظرات و آرای مرتبط 
با عضویت ایران در اف.ای.

تی.اف را بررســی کرده و به 
جمع بندی کلی برســد. اگر 
همکاران ما در وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی، وزارت 
امورخارجه و  بانک مرکزی 

به این نتیجه برســند که نیاز به اقداماتی 
اســت، پیش بینی می کنــم که مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بــا دولت 
همــکاری و همراهی کرده و عضویت 
در اف.ای.تی.اف تصویب  شــود. این 
گزارش حاکیست: گروه ویژه اقدام مالی 
)اف.ای.تی.اف(یک سازمان بین دولتی 
برای توســعه سیاســت های مبارزه با 
پولشویی و همچنین مقابله با تأمین مالی 
گروه های تروریســتی )سی.اف.تی( 

است که تقریباً تمامی کشورهای جهان 
به جز ایــران، کره شــمالی و میانمار 
توصیه  هــای آن را پذیرفتــه اند. این 

گروه مســئول ارائه توصیه های ویژه 
»اســتانداردهای بین المللی در مبارزه 
با پولشــویی و تأمین مالی تروریسم و 
اشاعه گری« به کشورهای عضو است 
و بطور منظم میزان پیشرفت کشورهای 
عضو در زمینه پیاده سازی توصیه های 
مذکور را رصد می کند. از ســوی دیگر 
اعضــای این گروه متعهــد به اجرای 
توصیه های اف.ای.تی.اف هســتند و 
بــه همین دلیل از ارتباطات مالی، پولی 

و بانکی با کشورهای غیر عضو پرهیز 
می کنند.  خوشــبختانه قانون مبارزه با 
تامین مالی تروریســم 9 ســال قبل در 
مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رسیده و به دولت 
ابلاغ  شــده است. با این 
حال موضوع پیوســتن به 
کنوانسیون پالرمو که یکی 
از شــروط ویژه عضویت 
در اف.ای.تی.اف است و 
استانداردهای نقل وانتقال 
پول با بانک های خارجی 
را دربرمــی گیرد، هنوز به 
تصویب نهایی نرســیده 
اســت. اعضــای اتــاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران معتقدند 
کــه خســارت اقتصادی 
ناشی از عدم الحاق ایران 
به اف. ای.تی.اف بســیار سنگین است 
و فرصت های همکاری تجاری ایران 
بــا جامعه جهانی را زایــل می کند.به 
اعتقاد تولیدکنندگان و صادرکنندگان، 
توســعه اقتصادی کشو ربدون جذب 
ســرمایه  خارجی و سرمایه گذاری در 
خارج از کشــور محقق نمی شــود. اما 
عدم عضویت ایران در اف.ای.تی.اف 
مسیر سرمایه پذیری و سرمایه گذاری 

خارجی کشور را مسدود کرده است.

رفع محدودیت های مالی 
F.A.T.F کلید خورد

دولت چهاردهم درعمل به وعده اولیه خود برای پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی )FATF(، ظرف 
چند روز آینده اسناد مورد نیاز برای بررسی این پرونده در مجمع تشخیص مصلحت نظام را تأمین می کند.

پاسخ به نیاز متقاضیان سکه با افزایش 
عرضه ها در مرکز مبادله

گروه اقتصادی -بنابر گفته مسئولان، عرضه گسترده سکه در حراج مرکز مبادله باتوجه به 
تقاضا ها انجام خواهد شد تا امکان پاسخ به نیاز مختلف بازار وجود داشته باشد. بنابر آمار های 
اعلامی از اســفند ماه ۱۴۰۲ تاکنون ۲۰ حراج ســکه طلا از طریق سامانه معاملات مرکز مبادله 
ایران برگزار شــده اســت که طی این حراج ها، در مجموع ۳۵۳ هزار و 9۱ قطعه انواع سکه طلا 
به متقاضیان تخصیص داده شده است. سهم ربع سکه از این حجم تخصیص ۱۸9 هزار و ۷۴9 
قطعه، نیم سکه ۶۳ هزار و ۶۴9 قطعه و تمام سکه 99 هزار و ۶9۳ قطعه است. حراج سکه مرکز 
مبادله که تمام اشخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال می توانند در آن شرکت کنند و 
حداکثر حجم ســفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا ۵ قطعه ســکه است. به نحوی که 
می توان ۵ قطعه ربع سکه یا ۵ قطعه نیم سکه یا ۵ قطعه تمام سکه و یا ترکیبی از هر سه شامل 
تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم نباید بیش از ۵ قطعه باشد. رئیس کل 
بانک مرکزی محمدرضا فرزین در خصوص عرضه سکه اظهار کرده است: در خصوص سکه 
اقدام به عرضه سکه کرده ایم و این سیاست ادامه دارد. تداوم سیاست عرضه سکه که مرکز مبادله 
هم در اطلاعیه ای اعلام کرده است: این مرکز تصمیم دارد با عنایت به استقبال گسترده مردم از 
حراج ســکه تعداد جلسات حراج سکه را جهت تامین نیاز متقاضیان افزایش دهد تا علاوه بر 
تســهیل خرید انواع ســکه برای عموم مردم، امکان خرید مطمئن تر را برای همه شهروندان در 
سراسر کشور فراهم کند. در همین راستا اصغر بالسینی سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
گفت: یکی از اهداف برگزاری حراج ســکه در مرکز مبادله این اســت که به نیاز های متقاضیان 
سکه طلا به موقع پاسخ داده شود. این مقام مسئول همچنین می گوید: با توجه به این که گسترده 
جغرافیایی خریداران سکه برای ما مهم است تا همه گروه ها از تمام نقاط کشور امکان شرکت در 
حراج سکه مرکز را داشته باشند بر این اساس حراج سکه در مرکز مبادله به شکل برخط برگزار 
می شــود. همچنین باتوجه به تحولات بازار نیاز به افزایش تعداد جلســات حراج سکه وجود 
داشــته که انجام خواهد شد. عرضه گسترده سکه در حراج مرکز مبادله باتوجه به موارد مطرح 
شد و تقاضا ها انجام خواهد شد تا امکان پاسخ به نیاز مختلف بازار وجود داشته باشد. پیش از 
این هم نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفته بود: امکان شرکت آحاد جامعه 
در حراج سکه یکی از ویژگی های مثبت این عرضه است. همچنین عرضه سکه در مرکز مبادله 
ایران در شرایطی که زمان و قیمت عرضه دقیق تر مشخص شود، می تواند نقشی مهمی در کاهش 
قیمت سکه و حباب آن ایفا کند.  خریداران سکه مرکز مبادله موظف هستند در هنگام دریافت 
سکه طلای خریداری شده از شعبه انتخاب  شده در سامانه، به ازای هر قطعه سکه طلا )اعم از 
سکه تمام، نیم سکه و ربع سکه( مبلغ ۳۰۰ هزار ریال به عنوان هزینه تحویل به شعبه بانک عامل 
پرداخت کند؛ در صورتی که خریدار در مهلت مشمول هزینه انبارداری )۱۴ تا ۲۱ روز کاری از 
زمان تخصیص سکه طلا( جهت دریافت سکه طلای خریداری شده به شعبه انتخاب  شده در 
سامانه مراجعه کند، باید علاوه بر هزینه تحویل، به ازای هر قطعه سکه طلا )اعم از سکه تمام، 
نیم سکه و ربع سکه( مبلغ ۵۰۰ هزار ریال به ازای هر روز به عنوان هزینه ی انبارداری به شعبه 
بانک عامل پرداخت کند.  گفتنی است، بیست و یکمین جلسه حراج سکه طلا چهارشنبه ۱۸ 
مهرماه ۱۴۰۳، از طریق ســامانه معاملات این مرکز به آدرس اینترنتی market.ice.ir برگزار 
می شود و دارایی موضوع حراج، تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ 

بانک مرکزی و بدون بسته بندی است.

 
گروه اقتصادی  -معاون رئیس  جمهور 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: 
هیچ نگرانی در خصوص تخصیص بودجه 
اشتغال امســال وجود ندارد و به نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی اطمینان می دهم 
در نیمه دوم امســال این بودجه به دستگاه ها 

پرداخت خواهد شد. 
»ســیدحمید پورمحمدی« در صحن 
علنی مجلس در پاســخ به دلایل تخصیص 
نیافتن بودجه اشتغال درسال جاری با بیان این 
مطلب افزود: در سال ۱۴۰۱، مبلغ ۲۲ هزار و 
۴۰۰ میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۲، ۲۶ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان از سوی سازمان برنامه و 
بودجه برای اشتغال تخصیص داده شد و در 
ســال جاری بنا به دلایلی که توضیح خواهم 
داد تاکنون این بودجه تخصیص نیافته است 
اما اکنون جزو اولویت های سازمان برنامه و 
بودجه اســت تا این بودجه در نیمه دوم سال 
تخصیص یابد. وی درباره دلایل تخصیص 
نیافتن بودجه اشتغال ســال جاری تاکنون 
گفت: نیمه اول سال هزینه های دولت بسیار 
زیاد و در مقابل درآمدهای دولت بســیار کم 
است چرا که به طور مثال باید پول گندم کاران 
و پاداش های بازنشستگی را پرداخت کنیم و 
از طرفی وصول درآمدهای دولت بسیار کم 
اســت، از این رو در نیمه دوم ســال همواره 

تخصیص طرح های اشتغالزا آغاز می شود.
پورمحمدی به گزارش دریافتی درباره 
میزان بودجه موجود در حساب اشتغال اشاره 
کرد و گفــت: حدود ۳۱ هزار میلیارد تومان 
پول تخصیص داده شده از سوی دولت و هم 
برگشتی از بانک ها اکنون در حساب بانک ها 
یا در حساب اشتغال موجود است؛ وقتی این 

میــزان پول داریم تخصیــص دوباره به این 
حساب یعنی اولویت ها را از بین بردن و چند 
برابر کردن پول در این حســاب که درست 
نیست؛ بنابراین هرگاه بخش بیشتری از این 
پول هزینه شود، تخصیص بعدی آغاز خواهد 
شد. وی در توضیح عملکرد سازمان برنامه و 
بودجه طی شــش ماه نخست امسال گفت: 
همواره از سوی دستگاه های مرتبط گزارش 
عملکرد ســال های پیش به سازمان برنامه 
و بودجــه داده می شــود و پس از آن بودجه 
مربوطه تخصیص می یابد بنابراین به محض 
اینکــه گزارش ها وصول شــد، پرداخت ها 
آغاز می شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
تصریح کرد: در سال های گذشته نیز سازمان 
برنامــه و بودجه به تکالیف خود عمل کرد، 
امســال هم در نیمه دوم سال اقدام های لازم 
صورت خواهد گرفت. پورمحمدی بار دیگر 
یادآور شــد: آنچه باعث شد این موضوع به 
نیمه دوم ســال کشیده شود، نخست سبقت 
هزینه ها به درآمدهــای دولت در نیمه اول 
سال، دوم موجودی بیش از ۳۱ هزار میلیارد 
تومانی این حســاب و ســوم کامل نشدن 
گزارش های نظارتی مربوطه بوده تا ایرادات 
مشــخص شود که بتوانیم آنها را همزمان در 
لایحــه بودجه به نمایندگان تقدیم کنیم و از 
طرفی بودجــه لازم را تخصیص دهیم. وی 
در ادامه وقت هفت دقیقه ای خود برای پاسخ 
در صحن علنی مجلس گفت: یکم آبان طبق 
تکلیفی که مجلس شــورای اسلامی کرده 
اســت کلیات بودجه و تبصره های مربوطه 
سال آینده را تقدیم نمایندگان ملت خواهیم 
کرد. معاون رئیس جمهور گفت: برای انطباق 
حداکثری این بودجه با برنامه هفتم توســعه 

و همچنین در راســتای نظر رئیس مجلس 
شورای اسلامی، روز ۳۰ مهر یک روز پیش 
از تقدیم بودجه به مجلس، همایش مشترکی 
از ســوی مجلس و دولــت برگزار خواهد 
شــد تا در مورد نحــوه اجرایی کردن قانون 
برنامه هفتم تبادل نظر کنیم از این رو از همه 
نمایندگان دعوت می کنم در این همایش موثر 
و مهم حضور داشته باشند. وی بار دیگر برای 
پاسخ به پرســش محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی در جایگاه پاسخگو 
در صحن مجلس حاضر شد و در خصوص 
گندم گفت: در قانون بودجه ۱۴۳ هزار میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده بود علاوه بر این 
از محل ارزش افزوده نیز رقمی اســت که در 
مجموع بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان می 
شــود؛ اختیاری هم سازمان برنامه و بودجه 
داشت برای جابجایی رقم ها که در مجموع 
بودجه بابت خرید گندم از کشاورزان به ۱۶۷ 

هزار میلیارد تومان رسید که پرداخت شد.
پورمحمدی گفت: با توجه به افزایش 
تولید، میزان خرید ما امســال به نزدیک ۲۲۰  
هزار میلیارد تومان رسیده است؛ یعنی بالای 
۱۲ میلیون تن گندم خریدیم که پیام بســیار 
خوبی برای کشــور است از طرفی نشان می 
دهد کشاورزان ما محصول بیشتری داشتند 
و از طرف دیگر امنیت غذایی کشــور تامین 
شــد اما قدرت تخصیص ما براساس ردیف 
های بودجه اســت و با تمــام اختیاراتی که 
داریم بودجه این بخش به ۱۶۸ هزار میلیارد 

تومان می رسد البته باید بگویم که مقام معظم 
رهبری هم به ما کمک کردند و در نشســت 
سران هم مشکل مطرح شد ولی مابقی بودجه 
در خصوص طرح های عمرانی است و اگر 
بخواهیم هــم امکان جابجایی آن را نداریم. 
دو راه پیــش روی ما قرار دارد هر کدام را که 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بگویند در 
دستور کار قرار می دهیم، نخست اینکه طرح 
دو فوریتی بیاوریم و اجازه پرداخت بگیریم یا 
اینکه موضوع را به نشست سران قوا ببریم که 
البته ما مسیر مجلس شورای اسلامی را دنبال 
کــرده ایم و فــردا در هیات دولت این طرح 
را مطرح خواهیم کرد. معاون رئیس جمهور 
اظهار داشت: دغدغه دیگر نمایندگان مجلس 
و موکلان آنان، پاداش پایان خدمت است، در 
قانون بودجه ۲۲ هزار میلیارد تومان برای این 
امر پیش بینی شده است اما ما باید پاداش ۷۵ 
هزار میلیارد تومانی روبرو هستیم، براساس 
حکمی که در قانون بودجه است می توان از 
اموال این بخش را جبران کرد اما در واقعیت 
شــدنی نیست چرا که نمی شود به یک معلم 
یا بازنشسته بگوییم بیایید به شما ملک بدهیم 
بنابراین دست سازمان برنامه و بودجه بسته 
شــده است، این نکته دومی است که باید از 
این مسیر)مجلس شورای اسلامی( یا مسیر 
دیگری )نشست ســران قوا( آن را برطرف 
کنیم.  وی دغدغه دیگر نمایندگان و موکلان 
را بحث متناسب سازی عنوان کرد و گفت: 
در قانون برای دولتی ها از جمله صندوق های 

کشوری، لشکری و همچنین برای فولاد مبلغ  
۵۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است، 
حکم در این باره به گونه ای نوشته شده است 
که اگر بخواهیم آن را دقیق اجرا کنیم برخی 
که حقوق کمتری دریافت می کنند آســیب 
خواهند دید و آن دسته که بالاتر هستند ممکن 
است بیشتر دریافت کنند. پورمحمدی افزود: 
دولــت قبل چون امکان اجرای این قانون را 
نداشــت به صورت علی الحساب مبلغ یک 
میلیــون تومان محاســبه و پرداخت کرد اما 
امــروز ما باید این رونــد را ادامه دهیم چرا 
کــه نمی توانیم پولی که در این باره پرداخت 
کرده ایم را پس بگیریم یا مدعی شــویم که 
تا پایان ســال پرداخت نمی کنیم، بنابراین ما 
محاســبه یک میلیون تومانی را تا پایان سال 
ادامه خواهیم داد بــرای مابقی هم به لحاظ 
اولویت کسانی که حقوق کمتری می گیرند و 
هم آن دسته ای که بین خودشان و متناظرشان 
شــکاف پرداختی بیشتر است و آسیب دیده 
محسوب می شوند ناگزیر به اصلاح قانون 
هستیم که درحال آماده سازی طرحی هستیم 
تا بزودی تقدیم مجلس کنیم تا قانون متناسب 
سازی را به نحوی که مجلس شورای اسلامی 
مدنظــر دارد اجرا کنیم تا در ســال آینده هم 
بتوانیــم مرحلــه دوم آن را اجرایــی کنیم. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه دغدغه دیگر 
نمایندگان و موکلانشان را مستمری بگیران 
و افراد تحت پوشش تامین اجتماعی عنوان 
کرد و گفت: حکمی مجلس شورای اسلامی 

در این رابطه داده اســت که براساس آن گفته 
شــده تامین اجتماعی می تواند از محل ۱۳۰ 
هــزار میلیارد تومان بدهکاری دولت به این 
سازمان، پرداخت خود را انجام دهد. پیشنهاد 
مجلس شورای اســلامی این بوده است که 
این مســاله به صورت اوراق، املاک یا سهام 
باشد؛ ســازمان تامین اجتماعی عنوان کرده 
بــرای اجرای این حکم حداقل نیاز به اوراق 
دارد؛ مــن اوراقی که در قانون بودجه دیده ام 
طرح های عمرانی کشــور هستند از این رو 
تقاضا دارم اختیاری به ما داده شود که اوراقی 
که به تامین اجتماعی می خواهیم بدهیم مازاد 
بر بودجه محاسبه شود اگر اینگونه نمی شود 
بایــد در اصلاحیه ای این موضوع را هم حل 
کنیم. پورمحمدی دغدغه دیگر نمایندگان 
مجلس و موکلان آنان را پاداش بازنشستگان 
سال ۱۴۰۰ و مابه التفاوت و بسیاری دیگر از 
مسائل عنوان کرد و گفت: تلاش کرده ایم این 
مساله را هم حل و فصل کنیم و تنها چهار پنج 
مورد مانده است که جداگانه خدمت رییس 
مجلس شــورای اســلامی خواهم رسید تا 
بتوانیم در کمترین زمان دغدغه ها را رفع کنیم.

معاون رئیس جمهور گفت: ســرعت 
در کار از ایــن جهت مهم اســت که ما باید 
رفتار خود را در بودجه ســال آینده منعکس 
کنیــم و بنابراین ســازمان برنامه و بودجه و 
دولت بــا راهکارهایی که وجود دارد کاملا 
در خدمت نمایندگان مجلس خواهند بود. 
وی در پاسخ به پرسش های پی درپی قالیباف 
در خصوص حل مشــکلات گندم کاران، 
بازنشستگان، پرســتاران، حداقل بگیران و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی گفت: یک 
درصد ارزش افزوده ۷۰ هزار میلیارد تومان 

است ولی ردیفی که مجلس شورای اسلامی 
برای ما دیده ۵۰ هزار میلیارد تومان اســت. 
پورمحمدی ادامه داد: مابقی را به حساب های 
دیگر برده اید، حال آنکه من طبق قانون برنامه 
فقــط در حد ردیف های قانونی اختیار دارم 
بنابراین براســاس بودجــه ۵۰ هزار میلیارد 
تومانی که در اختیــار دارم می توانم امور را 
پیش ببرم. پرداخت هایی که خارج از قانون 
انجام شــده یا خارج از قانون بوده اســت و 
کسانی که حداقل بگیر هستند و حقوق آنان 
کمتــر از ۱۰ میلیون تومان اســت که جمع 
آنــان در بین جمعیت ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار 
نفری، شاید کمتر از ۲۰۰ هزار نفر باشد دیگر 
مساله کشور است که باید با هم آن را حل و 
فصل کنیم. پورمحمدی با بیان اینکه از یک 
طرف نماینده مجلس شــورای اسلامی در 
اجرای قانون بودجه اســت و از طرف دیگر 
معــاون رئیس جمهور برای اجرای این کار، 
اظهرا داشت: مشکلاتی که اعلام شد را باید 
با فوریت حل کنیم، ما در ســازمان برنامه و 
بودجه اختیار ۱۰ درصدی جابجایی بودجه 
ای داریم در حالی که برای رفع مشکلات یاد 
شده نیاز به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان پول است 
که باید مجلس در این خصوص به ما کمک 
کند. ۵۰ هزار میلیارد تومان برای بحث گندم 
کاران و ۵۰ هــزار میلیارد تومان برای پاداش 
می خواهیم از طرفی وقتی گفته می شود که 
باید به تامین اجتماعی اوراق بدهیم، یعنی باز 
هم سازمان برنامه و بودجه پول می خواهد، 
بنابراین باید در مجلس شورای اسلامی یا در 
جلسه سران قوا مشــکلات را حل و فصل 
کنیم چرا که دســت سازمان برنامه و بودجه 

در شرایط فعلی بسته است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

لایحه بودجه ۱۴۰۴ اول آبان  تقدیم می شود

 رئیــس جمهوری تصمیــم دارد که تمامی 
نظــرات و آرای مرتبط بــا عضویت ایران 
در اف.ای.تــی.اف را بررســی کــرده و به 
جمع بندی کلی برســد. اگــر همکاران ما در 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی، وزارت 
امورخارجه و  بانــک مرکزی به این نتیجه 
برسند که نیاز به اقداماتی است، پیش بینی 
می کنــم که مجمــع تشــخیص مصلحت 
نظــام با دولت همــکاری و همراهی کرده و 
عضویت در اف.ای.تی.اف تصویب  شــود.

گروه اقتصادی - وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، ایجاد ســامانه یکپارچه را سبب 
رفــع مغایرت بیــن دســتگاه ها و بانک ها 
بــرای پرداخت تســهیلات عنــوان کرد و 
گفت: بودجه ســال آینده کشور به صورت 
یکپارچه خواهد بود تا از طریق ترکیب منابع 
با بانک ها کارهای مهمی برای اشتغال زایی و 

رشد تولید انجام دهیم.
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 
بررســی گزارش مشــترک کمیسیون های 
اقتصادی و ویژه حمایت از تولید و نظارت 
بر اجرای سیاســت های کلــی اصل )۴۴( 
قانون اساسی در مورد عملکرد تبصره های 
موسوم به تولید و اشــتغال)تبصره ۱۸( در 
قوانیــن بودجه ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ و تبصره)۲( 
قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور جهت تشریح 
وضعیت موجود در دستور کار قرار گرفت. 
»عبدالناصر همتــی« وزیر امور اقتصادی و 
دارایــی، در قرائت گزارش خود در این باره 
گفت: از زمــان حضورم در وزارت اقتصاد 
تمام تلاشم رفع برخی از ایرادات این تبصره 
بود و خوشبختانه از ابتدای مهرماه تسهیلات 
این موضوع آغاز شده است. اما مشکلی که 
در این چند ماه بوده، تامین سامانه یکپارچه 
در دســتور کار بود که نهایی شد و با وجود 
این سامانه مغایرتی بین بانک ها و استان های 

کشور و دستگاه ها وجود ندارد. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: 
یکی از مشــکلات به منابعی که تخصیص 
پیدا می کند مربوط است که در سال ۱۴۰۰ به 
میزان ۱۸.9 هزار میلیارد تومان مبلغی است 
که در بودجه پیش بینی کردند و به صندوق 
ثروت واریز شــده است و از آن طریق باید 
به کمک بانک ها این موضوع را پیش ببریم.

وی یادآور شد: در سال ۱۴۰۱ به میزان 
۱۴.۸ همت نقد برای موضوع اشتغال و رشد 
تولید در نظر گرفته شــده بود و میزان ۱۷.۶ 
همت هم متاســفانه به صورت اوراق انجام 
شــد. البته وقتی اوراق به بانک داده می شود 
بایــد بانک ها آن اوراق را در بازار به فروش 
برســانند ولی ایــن اوراق با توجه به تاریخ 
سررســید آنها تا ۵۵ درصد ارزش خود را 
حفــظ کرد و حدود ۴۵ درصد، ارزش آن از 
دست می رود. همتی تاکید کرد: آنچه که در 
سال ۱۴۰۱ برای رشد تولید و اشتغال در نظر 
گرفته شد، ۱۵.۳ همت است و در سال ۱۴۰۲ 
میزان ۲ همــت نقدی برای این موضوع در 
نظر گرفته شده بود و باقی آن یعنی ۲۴ همت 
اواراق بود که پس از تنزیل در سال ۱۴۰۲ به 

میزان ۱۷ همت رسید. 
البته در ۶ ماه ابتدای امســال که درگیر 
ایجاد ســامانه بودیــم، امــکان پرداخت 
تسهیلات برای اشتغال و رشد تولید نبود اما 
از شهریورماه به صورت جدی پیگیر شدیم 
و همه قراردادهای عاملیت بســته شد و به 
بانک ها و دستگاه های اجرایی ابلاغ شده و 

آنها آمادگی لازم برای پرداخت را دارند.
وی یکی از دلایلی که تدوین ســامانه 
را موضوع کنترل ســقف پرداخت ها عنوان 
کرد و گفت: البته در ســال ۱۴۰۳ مشــکل 
اساسی این است که بودجه دچاری کسری 
اســت و قرار بــود این کســری از طریق 
بودجه هدفندی یارانه ها رفع شود، اما خود 
هدفمندی کســری ســنگین در ۶ ماه اول 
داشت و بخشی از بودجه عمومی را مجبور 
شدیم در موضوع هدفمندی یارانه ها هزینه 
کنیم. وزیر اموراقتصاد و دارایی توضیح داد: 
به عبارتی باید بودجه عمومی را تامین کنیم 

و استفاده از منابع صندوق توسعه ملی برای 
تامین کسری محقق نشد و امیدواریم تا پایان 
سال بخشی از بودجه برای اجرای این تبصره 
تامین شود. همتی خاطرنشان کرد: با تلاشی 
که دولت انجام داده است بودجه سال آینده 
کشور به صورت یکپارچه خواهد بود و هر 
بودجه و هزینه ای در جای خود مشــخص 
اســت و قابل جا به جا کــردن نخواهد بود 
و امیدواریم پرداختی امســال را که سه برابر 
۱۷ همت )حدود ۵۴ همت( است، از طریق 
ترکیب با منابع بانک ها کارهای مهمی برای 

اشتغال زایی و رشد تولید انجام دهیم.
همتی با اشاره به موضوع رسوب منابعی 
که در این نشســت صحبت شد، گفت: در 
واقع این موضوع به تخصیص هایی مربوط 
اســت که ســازمان برنامه در سال ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ انجــام داده اســت و حدود ۳۱ هزار 
میلیــارد تومان اســت. این تخصیصات در 
جریان است و ما این منابع را به پروژه هایی 
دادیم که در حال کار هســتند و هنوز تمام 

نشده است.
وی ادامه داد: آنچه که از ۳۱ هزار میلیارد 
تومان برگشتی داریم و در حساب ثروت و 
عدالت اســت، ۷ همت اســت. بنابراین آن 
چیــزی که ما در اختیار داریم، برگشــتی از 
پروژه هاست، که ۷ همت است  که آن را هم 

دوباره به جریان خواهیم انداخت.
همتــی با بیان اینکــه در مدت ۵ روز 
مســوولیتش در وزارت اقتصاد، ۵ همت  به 
موضوع اشتغال روستایی را از صندوق فوق 
تعیین تکلیف کرده است، گفت: انشالله دو 
برابر این منابع را روی منابع فوق گذاشته تا 
۱۵ همت در اختیار اشــتغال روستایی قرار 

گیرد.

وزیر امور اقتصــاد و دارایی ادامه داد:  
بنابرایــن  ۸۱ الی ۸۲ همت تاکنون از طریق 
این روش تســهیلات پرداخت کرده ایم و 
حدود ۵۱ همت هم در جریان اســت و به 
بانک ها داده شده و بانک ها پروژه ها را تعیین 
کرده انــد و عملیات آن آغاز و از اول مهرماه 

این پرداختی ها شروع شده است.
وی ایجاد تســهیلات اشتغال زایی را 
از کارهای بســیار خــوب مجلس و دولت 
برشــمرد و گفت: با نظارتــی که از طریق 
ســامانه ای که ظرف چند ماهه گذشته آن را 
تحقق دادیم و در حال حاضر به طور متمرکز 
موارد را مورد کنترل و نظارت قرار می دهد، 

هیچ نگرانی وجود ندارد.
همتی خاطرنشــان کرد:  ان شــاءلله تا 
پایان ســال منابع  ۱۷ همتی که برای ۱۴۰۲ 
تعیین کردیم و ۳ برابر آن که ۵۴ هزار میلیارد 
تومان اســت، در نیمه دوم سال در پروژه ها، 

توزیع و تخصیص خواهد شد.
وی با اشاره به موضوع رسوب منابعی 
که در این نشست مطرح شد، گفت: در واقع 
این موضوع به تخصیص هایی مربوط است 
که ســازمان برنامه در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
انجام داده اســت و حدود ۳۱ هزار میلیارد 
تومان اســت. این تخصیصــات در جریان 
اســت و ما این منابع را به پروژه هایی دادیم 
که در حال کار هســتند و هنوز تمام نشــده 
است. وزیر امور اقتصاد و دارایی اظهار کرد: 
آنچه که از ۳۱ هزار میلیارد تومان برگشــتی 
داریم و در حســابِ ثروت و عدالت است، 
۷ همت اســت. بنابراین آن چیزی که ما در 
اختیار داریم، برگشــتی از پروژه هاست، که 
۷ همت اســت که آن را هم دوباره به جریان 

خواهیم انداخت.

همتــی با بیان اینکــه در مدت ۵ روز 
مســئولیتش در وزارت اقتصاد، ۵ همت به 
موضوع اشتغال روستایی را از صندوق فوق 
تعیین تکلیف کرده است، گفت: انشاءالله دو 
برابر این منابع را روی منابع فوق گذاشته تا 
۱۵ همت در اختیار اشــتغال روستایی قرار 

گیرد.
وی افــزود: بنابراین ۸۱ الی ۸۲ همت 
تاکنــون از طریــق این روش تســهیلات 
پرداخت کرده ایم و حدود ۵۱ همت هم در 
جریان است و به بانک ها داده شده و بانک ها 
پروژه ها را تعیین کرده اند و عملیات آن آغاز 
و از اول مهرماه این پرداختی ها شروع شده 

است.
وزیر امــور اقتصــاد و دارایی، ایجاد 
تســهیلات اشتغال زایی را از کارهای بسیار 
خوب مجلس و دولت برشــمرد و گفت: با 
نظارتی که از طریق سامانه ای که ظرف چند 
ماهه گذشــته آن را تحقــق دادیم و در حال 
حاضر به طور متمرکز موارد را مورد کنترل 
و نظــارت قرار می دهد، هیچ نگرانی وجود 

ندارد.
وی گفت: انشــاءالله تا پایان سال منابع 
۱۷ همتــی که برای ۱۴۰۲ تعیین کردیم و ۳ 
برابــر آن که ۵۴ هزار میلیارد تومان اســت، 
در نیمــه دوم ســال در پروژه هــا، توزیع و 

تخصیص خواهد شد.

همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی:

ایجاد سامانه یکپارچه، مغایرت بین دستگاه ها و بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات را رفع کرد


